السـيرة العلمية لتدريسيي/ كلية التربية ابن رشد
	الاسـم واللقب العلمي
	الأستاذ الدكتور أحمد عاشور جعاز راضي

	التخصص العام والدقيق
	اللغة العربية / اللغة / الدلالة

	البريـد الإليكتروني
	KUL-ALdonea@yahoo.com

	عنوان رسالة الماجستير وأطروحة الدكتوراه
	· الماجستير: ألفاظ العقاب الأخروي في القرآن الكريم/دراسة دلالية.

· الدكتوراه: أحاديث التعبد النبوية في ضوء نظرية الحقول الدلالية.

	عنوان البحوث العلمية المنشورة
	1. علل التعبير القرآني في سورة الإخلاص، مجلة كلية العلوم الإسلامية، جامعة كربلاء.

2. أوقات الصلاة في الحديث النبوي الشريف/ دراسة دلالية، مجلة الأستاذ، كلية التربية ابن رشد.
3. مبدأ الكم في أمالي أبي علي القالي، مشترك، مجلة الأستاذ، كلية التربية ابن رشد.
4. التداولية، النشأة والتطور، مشترك، مجلة الأستاذ، كلية التربية ابن رشد.
5. ظاهرة الفروق اللغوية في تفسير السمعاني، مشترك، مجلة الأستاذ، كلية التربية ابن رشد.
6. الحمل على الجوار في كتاب سيبويه، مشترك، مجلة الأستاذ، كلية التربية ابن رشد.
7. دلالة الحروف في آيات الدين، مجلة الأستاذ، كلية التربية ابن رشد.
8. منهج الشيخ الكوراني في الاستدارك، مجلة الأستاذ، كلية التربية ابن رشد.
9. البحث اللساني للأكاديميين العراقيين في المجلات العراقية المحكمة/ التداولية أنموذجاً، مشترك، مجلة الأستاذ، كلية التربية ابن رشد.
10. البحث اللساني للأكاديميين العراقيين في المجلات العراقية المحكمة/التوليدية أنموذجاً، مجلة الأستاذ، كلية التربية ابن رشد.
11. تفسير الإعراب والمعنى في كتاب سيبويه، مشترك، مجلة الأستاذ، كلية التربية ابن رشد,
12. دلالة الأبنية الصرفية في القرآن الكريم/صيغة فعال أنموذجاً، مشترك، مجلة آداب جامعة بغداد.
13. ألفاظ مصطلح علم الحديث النبوي الشريف، مجلة كلية التربية للبنات، جامعة الكوفة.
14. الأصول المنهجية لدراسة اللهجات القديمة وإشكالية الخلاف بين القدماء والمحدثين، مشترك، مجلة المجمع العلمي (دمشق- سوريا).
15. من فكر الطاهر بن عاشور ومصطلحاته في التحرير والتنوير تأملات لغوية في المفهوم التراثي، مجلة الآداب، الجامعة المستنصرية.
16. صفات الماء في القرآن الكريم/ دراسة دلالية، مجلة الآداب، الجامعة المستنصرية.
17. العرف اللغوي وامتداداته إلى مقاصد المتكلمين ووظائف اللغة، مشترك، مجلة كلية التربية / الجامعة المستنصرية.
18. دلالة القسم في شعر الراعي النميري. مجلة آداب جامعة بغداد.
19. أثر السياق في اختيار الألفاظ ذوات الوجهين في التعبير القرآنيّ، مشترك، مجلة الآداب جامعة بغداد.
20. العلاقات الدّلاليّة بين الألفاظ ذوات الوجهين في التعبير القرآنيّ، مشترك، مجلة الآداب جامعة بغداد.
21. أبعاد التفسير بـ ( معروف) في المعجم العربي، مشترك، مجلة الآداب جامعة بغداد.

	عنوان الكتب المؤلفة والمترجمة
	1. أبنية الأفعال في دعاء الصباح/ دراسة ومعجم.

2. تفسير الإعراب والمعنى في كتاب سيبويه، مشترك.
3. الجملة الخبرية في سورتي الفرقان والملك أنماطها دلالاتها.
4. أبحاث من الدلالة.

	كتب الشكر والتقدير
	 (4) كتاب شكر من الوزير.

(5) كتاب شكر من رئيس الجامعة.

(40) كتاب شكر من عميد كلية.

	المناصب الإدارية التي تقلدها
	منصب مقرر قسم اللغة العربية للعام الدراسي 2011-2012م

	ذكر العضوية في هيئات تحرير المجلات العلمية والفرق الاستشارية
	1. مقوّم علمي لعدد كبير من بحوث الترقيات العلمية من عدة جامعات عراقية.

2. مقوّم لغوي لعدد كبير من الرسائل والأطاريح الجامعية.
3. مقوّم علمي لعدد كبير من الرسائل والأطاريح الجامعية.
4. استشارات لغوية في عدة منظمات المجتمع المدني ومنها مؤسسة الفرقان للثقافة الإسلامية.
5. رئيس جلسات ومقرر لعدد من الحلقات النقاشية في عدة مؤتمرات جامعية.
6. عضو في فريق مشروع نهج البلاغة.

	العدد الإجمالي للإشراف على طلبة الدراسات العليا
	 (16) طالب.

       (3) دكتوراه.

       (13) ماجستير.

	العدد الإجمالي للمشاركة في المناقشات
	 (35) مناقشة,


Scientific biography of professors
	Name  and academic Title
	Professor Dr. Ahmed Ashour Ja'az Radi

	Specialization(Major&Minor)
	Arabic / Semantic Language

	Email
	KUL-ALdonea@yahoo.com

	TitlesofMAthesis&Ph.Ddissertation
	• Master: The words of the punishment of the other in the Koran / a study.

• PhD: Prophetic Hadiths in the light of semantic field theory.



	TitlesofPublishedResearch


	1. The interpretation of Quranic expression in Surah Al-Ikhlas, Journal of the Faculty of Islamic Sciences, University of Karbala.

2. Prayer times in the hadith of the Prophet (peace be upon him).

3. The Quantum Principle in Amali Abu Ali Al-Qali, Joint, Journal of the Professor, Faculty of Education Ibn Rushd.

4. Journalism, Evolution and Evolution, Joint, Journal of the Professor, Faculty of Education Ibn Rushd.

5. The phenomenon of linguistic differences in the interpretation of the Sumani, joint, Journal of the Professor, Faculty of Education Ibn Rushd.

6. The phenomenon of the work in the book Sibweh, joint, Journal of the Professor, Faculty of Education Ibn Rushd.

7. The Significance of Letters in Ayat al-Din, Journal of the Professor, Faculty of Education Ibn Rushd.

8. The curriculum of Sheikh Al-Kurani in Astdark, Journal of the Professor, Faculty of Education Ibn Rushd.

9. The linguistic research of Iraqi academics in the Iraqi refereed / deliberative magazines as a model, joint, Journal of the Professor, Faculty of Education Ibn Rushd.

10. Linguistic Research of Iraqi Academies in Iraqi Journals Court / Obstetrics Model, Journal of the Professor, Faculty of Education Ibn Rushd.

11. Interpretation of expression and meaning in Sebwayh book, joint, Journal of the Professor, Faculty of Education Ibn Rushd,

12. The Significance of Decimal Buildings in the Holy Quran / An Effective Formative Model, Joint, Journal of Education and Languages, University of Laghouat, Algeria.

13. The words of the science of Hadith, the Journal of the College of Education for Girls, University of Kufa.

14. Methodological Approach to the Study of Old Dialects and the Problematic Dispute between the Ancients and Modernists, Joint, Journal of the Scientific Academy (Damascus, Syria).

15. From the thought of Tahir Ben Ashour and its terminology in editing and enlightenment linguistic reflections in the tripartite concept, Journal of Arts, University of Mustansiriya.

16. Qualities of water in the Holy Quran / a study of the Duke, Journal of Arts, University of Mustansiriya.

17. Linguistic custom and its 17. Linguistic custom and its extensions to the purposes of speakers and functions of language, joint, Journal of the College of Education / Al-Mustansiriya University.
18. The significance of the oath in the poetry of the Nimei Shepherd Journal of Arts, University of Baghdad.
19- The effect of context on the choice of two-sided words in the Quranic expression, joint, Journal of Arts, University of Baghdad
20. Semantic Relationships between Two-Sided Words in Quranic Expression, Joint, Journal of Arts, University of Baghdad.
21. Dimensions of interpretation by (known) in the Arabic lexicon, joint, Journal of Arts, University of Baghdad.


	Titles
of Published Books (Authored &TranslatedBooks)
	1. Building the verbs in the morning prayer / study and lexicon.

2. Interpretation of expression and meaning in Sebwayh's book, common.

3. The expert sentence in Surat al-Furqan and the King, whose patterns are indicative.

4. Research of significance.



	letters of Appreciation & Recognition
	(4) A letter of thanks from the Minister.

(5) A letter of thanks from the university president.

(40) A letter of thanks from the dean of college

	Membership (Journals, Scientificcommittees, etc.)
	The post of coordinator of the Department of Arabic Language for the academic year 2011-2012



	Total Number of Supervised  GraduateStudents
	1. Scientific evaluator for a large number of research scientific promotions from several Iraqi universities.

2. A linguist for a large number of letters and university degrees.

3. Scientific evaluator for a large number of letters and university degrees.

4. Language consultations in several civil society organizations, including Al-Furqan Foundation for Islamic Culture.

5. Chairman of the sessions and the Rapporteur of a number of seminars in several university conferences.



	Total Number of Graduate  Examining Committees
	(16) students.

(3) Ph.D.

(13) Master.



	Total number of participants in discussions 
	(35) Discussion,


